
 
کتاب های کنکور

گرانی  کتاب های کنکور واقعا صدای دانش آموزان و 
خانواده هایشان را درآورده است. در حال حاضر اکثر کسانی 
که می خواهند برای کنکور ثبت نام کنند به pdf کتاب ها برای 
درس خواندن پناه آورده اند. از مسئولان تقاضا داریم که فکری 

به حال این گرانی ها کنید. 

حمیدی از تهران 

کابل های تلفن
تلفن یکی از راه های ارتباطی ضروری مردم است و در صورت 
قطع بودن آن با مشکلات زیادی روبه رو می شوند. مدتی است 
که در اکثر شهرستان ها و شهرهای اطراف تهران کابل های 
تلفن ثابت مخابرات به سرقت می رود و این امر باعث می شود 
که تلفن های منطقه چندماهی قطع باشد و مشکلات زیادی 
برای خانواده ها و فرزندانشان ایجاد می کند از مسئولان تقاضای 

رسیدگی به این موضوع را داریم. 

کریمی از ورامین

فروش فوق العاده
زمانی که شرکت های خودروسازی فروش فوق العاده 
می گذارند از همان اوایل صبح سایت یا بسته است و یا 
ظرفیت های آن تکمیل شده است می خواستم از مسئولان 

بپرسم که این ظرفیت دقیقا کجا تکمیل می شود. 

اصغری از تهران 

وام فرزندآوری
دولت اعلام کرده است که برای خانواده هایی که صاحب 
فرزند سوم می شوند مبلغ ۶۰ میلیون تومان وام برای آن ها در 
نظر گرفته شود ولی وقتی وارد بانک ها می شویم برای گرفتن 
این وام با هزار اما و اگر روبه رو می شویم و در آخر هم آنقدر سخت 
می گیرند تا از گرفتن وام پشیمان شویم. از مسئولان تقاضا داریم 
که حداقل برای دریافت این وام ها راه های آسان تری جلوی پای 

افراد بگذارند. 

اصغرزاده از تهران 

 وعده  ساخت ۴میلیون مسکن چه شد؟
 »نزدیک به دو برابر بودجه عمرانی کشور یعنی ۲۸۰۰ 
هزار میلیارد تومان برای ساخت چهار میلیون مسکن نیاز 
داریم، پس فکر نکنید اگر از ساخت مسکن کوتاه بیاییم 
مقصر دولت است یا برعکس مقصر مجلس است، ما همه 
در یک کشتی نشسته ایم و همه برای ایران و نظام تلاش 
می کنیم مگر می توان برای مردم کاری نکرد. من رسما در 
دیوان محاسبات بودم و از بودجه خبر دارم، باید راهی برای 
تأمین منابع مالی برای اجرای پروژه ها پیدا کنیم.« این ها 
را مهرداد بذرپاش وزیرِ جدید راه و شهرسازی در جلسه  
روز رأی گیری اش در مجلس گفته است. ساخت سالی 
یک میلیون مسکن در سال که از وعده های رئیس جمهور 
بود؛ از ابتدا توسط کارشناسان ناشدنی عنوان شد و اینک 
وزیر پیشنهادی راه و مسکن نیز در مجلس به ناتوانی در 
اجرای این برنامه اعتراف می کند. او اعتقاد دارد مقصر اصلی 
دولت ها و مجالس قبلی هستند. بذرپاش می گوید: »یکی 
از مشکلات برای ساخت مسکن زمین احتکار شده است، 
دولت ها و مجالس قبلی کاری نکردند و قیمت ملک افزایش 
پیدا کرد که باید برای آن چاره اندیشی کرد.«  اصل ۳۱ قانون 
اساسی می گوید: »داشتن مسکن متناسب با نیاز، حق هر 
فرد و خانواده ایرانی است. دولت موظف است با رعایت 
اولویت برای آن ها که نیازمندترند به خصوص روستانشینان 
و کارگران زمینه اجرای این اصل را فراهم کند.« درحالیکه 
طبق این اصل کمک به خانه دار کردنِ اقشار ضعیف جامعه 
از جمله کارگران، یکی از وظایف اساسی دولت هاست اما 
بعد از گذشت چندین دوره از دولت های مختلف در این ۴۰ 
سال؛ نه تنها این مهم محقق نشده بلکه وضعیتِ این اقشار 
در دستیابی به مسکن بدتر هم شده است. طبق تازه ترین 
گزارش بانک مرکزی، آبان ماه ۱۴۰۱ متوسط قیمت یک 
متر خانه در شهر تهران ۴۶ میلیون و ۷۰۵ هزار تومان بوده 
که نسبت به ماه قبل و مدت مشابه سال قبل به ترتیب ۶.۸ 
و ۴۵.9 درصد افزایش یافته است. با این اوصاف به جرأت 
می توان گفت که خرید خانه برای کارگران بدون حمایتِ 
دولت غیر ممکن است. یک کارگر حداقل بگیر با حقوق 
ماهانه ۶ میلیون تومان -  اگر برفرض محال همه   نسبت ها 
ثابت بماند و اگر بر فرض محال تر، کارگر تمام پول خود را 
هم ذخیره کند-  در بهترین حالت بعد از حدود ۴۰ سال 
می تواند صاحب یک خانه  ۶۰ متری شود!  نه تنها خرید خانه 
برای کارگران به رویا تبدیل شده است بلکه حتی کارگران 
اجاره نشین امروز دیگر نمی توانند از پس اجاره  خانه  خود 
بربیایند. گزارش بانک مرکزی نشان می دهد که شاخص 
کرایه مسکن اجاری در شهر تهران و در کل مناطق شهری 
در آبان ماه ۳9.۸ و ۴۵ درصد نسبت به ماه مشابه سال 
گذشته افزایش داشته؛ رشد ماهانه شاخص اجاره مسکن 
در آبان ماه در شهر تهران و کل مناطق شهری به ترتیب 
معادل ۴.۱ و ۵ درصد است. افزایش بالای اجاره بهای مسکن 
کارگران بسیاری از حقوق بگیرانِ ناتوان از پرداختِ اجاره 
بها را به حاشیه و اطراف تهران کشانده است. این درحالی 
است که نه برنامه های دولت ها برای خانه دار کردن کارگران 
و نه حتی برنامه هایی مثل پرداخت کمک ودیعه مسکن تا 
امروز نتوانسته مشکلی از روی دوش کارگران بردارد. این 
برنامه ها معمولا در همان سطح گفتار باقی می مانند و به 

عمل نمی رسند. 

 آرمان ملی:»اینترنت«؛ این یک کلمه 
داغ و پرسوژه در ماه های اخیر. چیزی که به 
گفته شهروندان و در اصطلاح عام، شیرش 
دست مسئولین است و هر وقت بخواهند باز 
می کنند و هر زمانی که اراده کنند می بندند 
و البته برخی مواقع هم حالت نیمه باز باقی 
می گذارند. اما قریب ۸۰ روزی که اینترنت و 
فیلترشکن های کمک رسان در تلاطم بودند- 
همان هشتاد روزی که در برگیرنده التهابات 
جامعه و اعتراضات مردمی بود که جرقه آن 
با مرگ مهسا امینی دختر جوان اهل سقز زده 
شد-  مسئولین اظهار نظرهای متفاوتی را ارائه 
کردند. گاهی از فیلتر نبودن و عدم قطع حرف 
زدند و گاه گفتند که باید برخی پلتفرم ها را از 
اول فیلتر می کردند و اظهارات دیگری از این 
دست. اما آخرین اظهار نظری که از سوی وزیر 
ارتباطات در روز گذشته هم در مورد اینترنت 
و هم در مورد تلفن های ثابت مطرح شده 
این است: »افزایش تعرفه اینترنت به نسبت 
افزایش حقوق ها ناچیز بوده !« این صحبت های 
عیسی زارع پور، در کنار همه اما و اگر ها و حرف 
و حدیث هایی که از درآمدهای مخابرات 
و میزان آن وجود دارد، مسئولین در حال 
زمینه چینی برای بالا بردن هزینه های استفاده 
از اینترنت هستند. باید گفت در ارائه خدماتی 
نظیر اینترنت و بحث اپراتورهای اینترنت ثابت 
و سیار کشور، هرچه باشد بحث زیرساختی آن 
مهیا و آماده بوده و نیاز به ساخت و ساز مدام 
ندارد و اینطور که به نظر می رسد از طریق 
خدماتی که به مشتریان خود ارائه می دهد، در 
حال بهره برداری مدام و مداوم از سود حاصله 
است؛  سودها و منافعی که به نمونه ای از آن 
در گزارش خواهیم پرداخت. در اکثر مواقع، 
هزینه ای که بیشتر مسئولان بر آن تاکید 
می کنند، پرداخت حقوق کارکنان شان در 

مخابرات است. 
  تعرفه اینترنت را کم افزایش دادیم

عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، گفته »افزایش تعرفه اینترنت به 
نسبت افزایش حقوق و درآمد ناچیز بوده« 
و توضیح داده »تعرفه اینترنت اپراتورها از 
سال 9۶ و تلفن ثابت از سال 9۰ تغییر ویژه ای 
نکرده بود که منجر به ورشکست شدن آنها در 
بلندمدت می شد که نیازمند تغییر بود.« وی 
در چهارمین نشست پاسخگویی تلفنی وزرا، 

معاونان و مدیران دولت سیزدهم به تماس های 
مردمی که در راستای این ابلاغ که در روزهای 
مشخصی از هفته باید پاسخگوی تماس های 
تلفنی مردم باشند، در پاسخ به سوالی که 
گفته می شود از سوی یکی از شهروندان 
مطرح شده، درباره افزایش قیمت اینترنت 
در کشور صحبت هایی را مطرح کرده که حالا 
به عنوان تیتر یک اخبار حوزه اینترنت به کار 
رفته؛ اینکه افزایش تعرفه اینترنت مناسب 
نبوده و در واقع نسبت به افزایش حقوق ها از 
نظر زارع پور کم هم بوده، طوری که با آن روال 
ناچیز ورشکستگی زودهنگام انتظارشان را 
می کشیده و برای همین به تغییر در تعرفه ها 

نیاز داشته است. 
 می خواهم مخابرات را نجات دهم

وزیر ارتباطات، مثل سایر وزرا و روسا برای 
پیدا کردن مقصر به سراغ مقامات مسئول و 
مدیران پیشین رفته و گفته »یکی از مهم ترین 
مشکلات مخابرات افزایش نیافتن تعرفه ها 
همزمان با افزایش هزینه است و در طول 
سالیان گذشته سوءمدیریت هایی صورت 
گرفته که باید اصلاح شود.« زارع پور با بیان 
اینکه در این دوره بیشترین انتقاد از وزیر 
ارتباطات به دلیل افزایش تعرفه تلفن ثابت 
است، اینطور توضیح داده که »اگر مخابرات 
مشکل هزینه و حقوق کارکنان خود را حل 
نکند، مردم ضرر خواهند کرد. مخابرات مانند 

خاکی بستر رشد اپراتورهاست« و بعد هم 
گفته »تمام تلاشم را خواهم کرد تا این شرکت 

را نجات دهم!«
 به خود افتخار می کنیم

داخلی  پلتفرم های  به  همین طور  او 
اشاره کرده. در طول ۸۰ روزی که ذکرش 
رفت و اینترنت دچار اختلال شد و از همان 
روزهای ابتدایی اش، پلتفرم های اینستاگرام 
و واتس آپ، فیلتر شدند و مسئولین به فکر 
پلتفرم های جایگزین داخلی افتادند که البته 
تا به حال صورتی جدی و قابل جایگزین با 
پلتفرم های فیلترشده به خود نگرفته اند. 
این وزیر، گفته: »۱۵میلیون نفر روزانه از 
پیام رسان های داخلی استفاده می کنند. 
کسی به دنبال محدود شدن اینترنت نیست 
و می توانیم پلتفرم های بین المللی داشته 
باشیم.« او با اشاره به چند پلتفرم داخلی که 
مورد استفاده روزانه مردم است، افتخار کرده، 
اینطور که »افتخار ماست که از خود در فضای 
مجازی سرمایه داریم و من به عنوان وزیر 
ارتباطات وظیفه دارم این پلتفرم های داخلی 
را امن و با کیفیت در اختیار مردم قرار دهم. 
او تاکید کرده که نباید اسیر شایعه سازی ها 
درباره پلتفرم ها شد؛ »با دیجیتال شدن تمام 
امور و زندگی بشر، هر کشوری که دارایی 
دیجیتال نداشته باشد، مستعمره خواهد 

شد.«

 نگاهی به برخی تعرفه های جدید
اما زمانی که بحث هزینه و درآمدهای 
مخابرات طرح می شود و اینکه به گفته وزیر 
ارتباطات که گفته تعرفه ها را افزایش ندادیم 
و داریم ورشکست می شویم و حقوق کارکنان 
را نداریم و صحبت های دیگری از این دست، 
خبری که چند وقت پیش در صدر قرار گرفت 
و مربوط به تعرفه های جدید تلفن های ثابت 
بود، در ذهن متبادر می شود. این خبر که »پس 
از ارسال پیامک اطلاع رسانی مدل تعرفه ای 
جدید از سوی مخابرات به دارندگان تلفن، 
این موضوع با اعتراض مشترکان روبه رو شده 
است.«به گزارش عرشه آنلاین، اعلام اخذ 
۱۵ تا ۲۰ هزار تومان هزینه نگهداری خطوط 
تلفن ثابت از مردادماه امسال خبر ساز شده 
بود و مخابرات قرار است این هزینه را با عنوان 
خدمات مکالمه صوتی از مشترکانش دریافت 
کند تا به گفته مسئولان وزارت ارتباطات و 
مدیران مخابرات، هزینه نگهداری خطوط 
تلفن ثابت بدون استفاده و کم کارکرد تامین 
شود. این مصوبه جنجالی از ابتدا با مخالفت و 
اما و اگر هایی همراه بود؛ اما به تازگی و پس 
از ارسال پیامک اطلاع رسانی مدل تعرفه ای 
جدید از سوی مخابرات به دارندگان تلفن، این 
موضوع بار دیگر با اعتراض کاربران روبه رو شد. 
اما تعرفه های جدید از چه قرار است؟ ماجرای 
افزایش تعرفه تلفن ثابت از این قرار است که 
این افزایش تعرفه در استان تهران بابت ۴۴۴۴ 
دقیقه مکالمه، هزینه ای معادل ۲۰۰۰۰ تومان، 
برای سایر مراکز استان ها به ازای حداقل ۳۳۳۳ 
دقیقه مکالمه ۱۵۰۰۰ تومان به عنوان حداقل 
پرداخت و سایر شهر ها به ازای ۲۶۶۶ دقیقه 
مکالمه معادل ۱۰۰۰۰ تومان مشخص شده 
است. اما مشترکانی که به این هزینه های جدید 
اعتراض دارند، می پرسند که این هزینه ها 
جدید به یکباره از کجا و با اجازه چه نهادی 
وضع شده اند؟باید گفت که در سال 9۵ برای 
جبران ضرر مخابرات، تعرفه های جدیدی 
وضع شد که براساس آن ساختار تعرفه تغییر 
کرد، یعنی محاسبه هزینه مکالمه از پالس به 
دقیقه تبدیل شد و آبونمان هم از مشترکین 
اخذ می شد. سپس دیوان عدالت اداری بخش 
آبونمان را خلاف مقررات تشخیص داد و آن را 
حذف کرد. در نتیجه مخابرات بار دیگر مدعی 

کاهش درآمد و ضرر شد.
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ذره بیــــن

 می خواهند پل حافظ را برداشته 
و به زیرگذر تبدیل کنند

عمرانی  و  فنی  معاون  عباس شعبانی   
شهرداری تهران گفت: پل حافظ یکی از پل های 
قدیمی است و باید برداشته شده و به زیرگذر 
تبدیل شود. معاون فنی و عمرانی شهرداری 
تهران با بیان اینکه ۶۶ پل از ۷۵۳ پل نیاز به 
مقاوم سازی لحظه ای دارند چراکه بر اساس 
استانداردهای پیش از سال ۱۳۸۱ است، 
اظهار کرد: این اقدام حرکت سینوسی عجیبی 
داشته به طوری که  دولت در سال 9۰ و 9۱ به 
نگهداشت پل های تهران کمک می کرده اما از 
سال 9۱ به بعد این اتفاق نیفتاده است. او با 
بیان اینکه این شیب تازه آغاز شده باید تقویت 
شود، تصریح کرد: ۲۰ تا ۳۰ میلیارد تومان 
بودجه از سنوات قبل پیش بینی شده بود که 
در سال ۱۴۰۱ به ۲۰۰ میلیارد تومان رسیده 
و اگر می خواستیم ۷۵۳ پل را بسازیم باید 
۳۰۰ هزار میلیارد تومان برای این زیرساخت ها 
هزینه کنیم. معاون فنی و عمرانی شهرداری، 
ادامه داد: پل حافظ یکی از پل های قدیمی 
است و باید برداشته شده و به زیرگذر تبدیل 

شود. 

استان تهران فقط ۳1 میلی متر 
بارش داشته

 علی اکبر ملکوتی مدیر بهره برداری از 
تاسیسات آب شهری شرکت آب و فاضلاب 
استان تهران با بیان اینکه وضعیت منابع 
در  و  است  شکننده  همچنان  تهران  آب 
حالی که ۱۰ روز تا زمستان باقی مانده، 
اظهار کرد: استان تهران تنها ۳۱ میلی متر 
بارش داشته و همچنان اوج مصرف آب در 
این کلان شهر بر مدار ۴۰ هزار لیتر در ثانیه 
است؛ این میزان مصرف آب برای روزهای 
سرد و به ویژه چنین شرایطی بالاست. مدیر 
بهره برداری از تاسیسات آب شهری شرکت 
آب و فاضلاب استان تهران گفت: تهران برای 
به پایداری رسیدن منابع آبی، نیازمند ۲۸۳ 
میلی متر بارش در سال بوده، در حالی که 
متوسط بارندگی های سال گذشته این استان 
۲۰۷ میلی متر بوده است. او با اشاره به این که 
بارش های پراکنده درمانی برای خشکسالی 
انباشته این شهر نخواهد بود، ادامه داد: در 
روزهای اخیر ذخیره روزانه آب مخازن شهر 
تهران یک میلیون مترمکعب بوده است، در 
صورتی که در شرایط نرمال ذخیره مخازن آب 
شهر تهران باید یک میلیون و ۴۰۰ هزار متر 
مکعب باشد. مدیر بهره برداری از تاسیسات آب 
شهری آبفای استان تهران با بیان این که قیمت 
تمام شده هر مترمکعب آب در شهر تهران، 
حدود ۳۶۶۰ تومان است، گفت: هم اکنون 
تقریبا یک سوم قیمت تمام شده تامین آب 

بابت آب بها از مردم دریافت می شود. 

 انباشت آلاینده ها در تهران 
همچنان ادامه خواهد داشت

 بر اساس اعلام اداره کل هواشناسی استان 
تهران، وضعیت جوی این استان آسمانی کمی 
ابری تا نیمه ابری، عدم وزش باد قابل ملاحظه 
و افزایش غلظت آلاینده ها و روند افزایش دما 
از سه شنبه )۲۲ آذر( تا ۵ درجه سانتیگراد 
پیش بینی می شود. بر اساس تحلیل آخرین 
نقشه های هواشناسی و پیش یابی مدل های 
عددی وضعیت جوی استان برای امروز تا روز 
سه شنبه)۲۰ تا ۲۲ آذر( آسمان کمی ابری تا 
نیمه ابری و با توجه به پایداری نسبی جو و عدم 
وزش باد قابل ملاحظه در مناطق شهری در 
غالب ساعات شرایط انباشت و افزایش غلظت 
آلاینده ها و  به دنبال آن کاهش کیفیت هوا 
پیش بینی می شود. از اواخر وقت روز دوشنبه 
تا پایان هفته با فعالیت متناوب یک سامانه 
بارشی ضعیف در نیمه شمالی بارش پراکنده 
باران گاهی توام با برف و در ارتفاعات بارش 
برف گاهی همراه با مه پیش بینی می شود. 
طی این مدت دیگر نواحی استان در نواحی 
مرکز و نیمه جنوبی افزایش ابرناکی و احتمال 
بارش پراکنده مورد انتظار است و همچنان 
شرایط انباشت آلاینده ها وجود خواهد داشت. 
برای امروز شاهد تغییرات محسوس دمای هوا 
نخواهیم بود اما از روز سه شنبه)۲۲ آذر( تا 
پایان هفته افزایش محسوس دما بین ۳ تا ۵ 

درجه سانتیگراد مورد انتظار است. 

مدارس   تهران و البرز ، دوشنبه و 
سه شنبه هم مجازی شد

 عباس شاهسونی، رئیس گروه سلامت هوا و 
تغییر اقلیم وزارت بهداشت، از تعطیلی مهدهای 
کودک و پیش دبستانی های استان تهران در 
روزهای دوشنبه و سه شنبه هفته جاری خبر 
داد. او گفت: مدارس استان تهران نیز در روزهای 
دوشنبه و سه شنبه به صورت غیرحضوری 
تشکیل خواهند شد. شاهسونی در خصوص 
تعطیلی دانشگاه ها، افزود: تصمیم گیری فقط 
برای مدارس بوده است. همچنین احمد افضلی 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری البرز با 
اشاره به تداوم آلودگی هوا طی روزهای آینده 
گفت: روزهای دوشنبه و سه شنبه )۲۱ و ۲۲ 
آذرماه( مهدهای کودک و پیش دبستانی تعطیل 
و کلیه مقاطع تحصیلی آموزش و پرورش در 
سطح استان به صورت غیرحضوری و کلاس های 

درس در بستر آموزشی شاد برگزار شود. 

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

 زمینه سازی ها برای افزایش هزینه های استفاده از اینترنت 

داشتیمورشکستمیشدیم! 
  وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات: افزایش تعرفه اینترنت به نسبت افزایش حقوق ها ناچیز بوده

 مجوز ایمنی برای ورزشگاه آزادی آن هم پس از ۵۰ سال؛ 
این ادعای بزرگ مدیر ورزشگاه آزادی است که صبح شنبه 
۱9آذرماه ۱۴۰۱ منتشر شد. ادعایی که واکنش های بسیاری 
به همراه داشت. اگرچه پیگیری ها از علیرضا عاصم یوسفی 
رئیس شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی نشان داد 
آنها توانسته اند یک گواهی ایمنی از شرکتی بگیرند که 
نامش را منتشر نکرده اند اما ادعا می کنند تحت لیسانس 
شرکتی بین المللی است که آن شرکت بین المللی یکی از 
شرکت های مورد تایید کنفدراسیون فوتبال آسیاست. 
عاصم یوسفی ادعا می کند ۱۵ماه است که این شرکت 
مشاور ورزشگاه آزادی را کنترل ایمنی کرده و حالا با رفع 
تمام ایرادات ورزشگاه، به ورزشگاه برای اولین بار از بدو 
تاسیس گواهی کنترل ایمنی داده است. مجوزی که اگرچه 
بر اساس اعلام فدراسیون فوتبال باید توسط  ای اف سی و 
کمیته مستقل حرفه ای سازی فدراسیون فوتبال و شرکت 
مستقل بین المللی حقیقت سنجی شود و در حقیقت آنچه 
حاصل شده تنها یک گواهی اولیه است. این اما تمام حقیقت 
ورزشگاه آزادی نیست. سازه ای که ۴۸ سالی از افتتاح رسمی 
آن می گذرد و برای بازی های آسیایی ۱9۷۴ تهران ساخته 
شده است. ورزشگاهی که احمد مددی مدیر پیشینش در 
روز برکناری در یک برنامه زنده تلویزیونی گفت: »سازه اش 
ترک دارد و می تواند یک متروپل جدید برای کشور شود.« 
سازه ای که مددی تاکید کرد در دوره مدیریت بیش از 
یک ساله اش در آزادی قراردادی برای مقاوم سازی و 
ایمن سازی اش اتفاق نیفتاده است و بر اساس گفته مدیر 
پیشینش یک سازه پر خطر عمومی است که می تواند به 
بحران عمومی بدل شود. سازه ای که اگرچه به دلیل شکل 
مالکیتش ارتباطی به سازمان آتش نشانی، شورای شهر و 
سازمان نظام مهندسی ندارد اما تمام این نهادها درباره اش به 
مسئولین وزارت ورزش هشدار داده اند. حمزه شکیب، عضو 
پیشین شورای شهر تهران، مدرس دانشگاه و رئیس سازمان 
نظام مهندسی کشور در گفت وگو با خبرآنلاین به تشریح 
جزئیاتی از بازدید یک ماه قبل خود از این سازه پرداخته 
که تشکیک اساسی در ادعای مسئول اماکن ورزشی وزارت 

ورزش ایجاد می کند. 
 نشت آب در بخش های پایینی ورزشگاه

عضو پیشین شورای شهر تهران، می گوید: از نظر نظام 
اداری سازه ای مثل ورزشگاه آزادی چون مالکیت دولتی 
دارد زیر نظر سازمان نظام مهندسی نیست و اساسا ما 
مسئولیت درباره سازه های بخش خصوصی داریم اما فکر 
می کنم حدود یک ماه قبل بود که به دلیل حساسیت این 
سازه من به دعوت دوستان بازدید از سازه داشتم که فقط 

یک بررسی چشمی و سطحی بود و آنچه می گویم حاصل 
همین بازدید میدانی غیر بررسی های دقیق کارشناسی 
است. شکیب ادامه می دهد: آنچه در همین مشاهدات 
چشمی هم قابل مشاهده و آشکار بود، ایراداتی بودند که 
می شد به سه مورد آنها را دسته بندی کرد. ایراد اول مشکل 
زهکشی آب های سطحی بود که از کار افتاده و آب ها جذب 
نمی شدند و این باعث شده تا آب ها به بخش زیرین ورزشگاه 
نفوذ کند و جذب و دفع نشود. البته کار ما مهندس ها هم 
مثل کار پزشکان است ممکن است یک ویزیت شرایط 
بالینی کنیم و نسخه ای در حد چند مسکن هم بنویسیم 
اما برای بررسی دقیق نیاز به آزمایش های تخصصی 
و عکس برداری و … داریم. او توضیح می دهد که: سازه 
ورزشگاه آزادی از همان زمان ساخت در یک گودال ایجاد 
شده یعنی بخش هایی از ورزشگاه که زمین و رختکن ها در 
آن قرار دارند پایین تر از سطح زمین اطراف هستند. بعد 
سازه طبقه اول تقریبا هم سطح زمین است و سازه طبقه 
دوم بر روی این سطح ساخته شده است. مشکل زهکشی 
امکان جذب آب را از بین برده و باعث این مشکل نشت آب 
در بخش های پایینی شده و به نظر می رسد این سیستم 
زهکشی باید به کلی ترمیم و برایش فکر اساسی شود اما 

ورزشگاه دو ایراد اساسی دیگر هم داشت. 
 طره های طبقه دوم شرایط بحرانی دارد

از نظر این کارشناس شهری، »مشکل بعدی ترک های 
زون هست که البته دوستان می گفتند بخش هایی را در این 
زمینه ترمیم کرده اند. البته با همین مشاهده میدانی چشمی 
هم می شد دید این ترمیم انجام گرفته چندان اصولی نبوده 

و وزن زیادی را به ستون ها تحمیل کرده است. هرچند 
دوستان اعتقاد داشتند که این ترمیم ها استاندارد است اما 
چون بنده خودم تخصص تحصیلی ام مقاوم سازی بناست و 
در دانشگاه هم همین را تدریس می کنم بر اساس تجربه ای 
که دارم فکر می کنم این ترمیم انجام گرفته باعث سنگین 
شدن زون های مورد اشاره دارد؟« ایراد سوم هم از نظر او 
»مربوط به طبقه دوم ورزشگاه است. در طبقه دوم طره هایی 
هستند ترک های شان آشکار است و شرایط بحرانی دارد. از 
نظر من ایراد اصلی در این طبقه است که باید برایش فکر 
اساسی شود.« به گفته شکیب: »ترمیم نیاز به یک مدلسازی 
دارد. چون وقتی درباره این ترک ها حرف می زنیم باید دقیق 
بررسی و عکس برداری شوند. مقاومت سازه سنجیده شود. 
در مدل سازی میزان فشاری که به هر زون وارد می شود 
بررسی شود چون همان طوری که می دانید وزنی که به هر 
بخش وارد می شود. یعنی تنها بار وزن جمعیت مهم نیست. 
جمعیتی که به تماشای فوتبال می رود جمعیت ساکن 
نیست و فعل و انفعالاتی دارد که فشار وارده به سازه را در 
زمان های مختلف تغییر می دهد برای همین نیاز به مدل 
سازی دقیق دارد و بعد از این مدل سازی باید کار ترمیم 

انجام بگیرد که این کاری دقیق و زمان بر است.«
 فاجعه ای بزرگ تر از »متروپل«

او تاکید می کند که »ورزشگاه ها سازه هایی نیستند که به 
سازمان نظام مهندسی مربوط باشند و احتمالا اگر شرکتی 
چنین گواهینامه ای داده تحت نظر سازمان مدیریت دولتی 
بوده است. ولی بر اساس تجربه می گویم اگر شرکتی در این 
فاصله کوتاه از زمان بازدید ما تا امروز اعلام کرده ایرادات 
ایمنی ورزشگاه آزادی مرتفع شده، این گواهینامه نمی تواند 
معتبر باشد و بیشتر جنبه فرمالیته دارد.« شکیب می گوید: 
»ما از نظر گردش کار اداری در این باره مسئول نیستیم و 
متولی این ورزشگاه نهادهای مسئول دیگری هستند اما 
به خاطر حساسیت موضوع و تبعات تلخی که می تواند داشته 
باشد راستش من نکاتی را چه به صورت شفاهی و چه به 
صورت مکتوب برای دوستانی که در این زمینه مسئولیت 
داشتند نوشته ام. متأسفانه مشکل این است که دوستان 
متولی ورزشگاه نگهداری اصولی و تخصصی در همه این 
سال ها از چنین سازه ای نداشتند. صرف اینکه یک متولی 
نگهداری برای چنین سازه هایی بگذاریم کافی نیست و چنین 
سازه هایی نیاز به نگهداری و مرمت تخصصی دارند. اتفاقی 
که در سال های گذشته رخ نداده و حاصلش چنین وضعیتی 
است. امیدوارم این ایرادات ترمیم شود چون همه می دانیم 
ورزشگاه آزادی یک محل عمومی مهم است که عدم توجه به 

مشکلاتش می تواند بحران ایجاد کند.«

رئیس سازمان نظام مهندسی گفته طبقه دوم ورزشگاه آزادی تهران در وضعیت بحران است

  فاجعه ای بزرگ تر از متروپل در کمین ورزشگاه صد هزار نفری آزادی


